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Jaro jsme přivítali krásným počasím a oblíbeným posezením u májky 

Letos slavíme 770 let od první písemné zmínky o obci Zbůch
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  Úvodník místostarostky  
Milí spoluobčané, čekají nás prázdniny a dovolené. 

Odpočinek je důležitý, proto se vám snažíme nabízet co 
nejvíce možností pro aktivní trávení volného času. 

Začali jsme rozšířením dětských 
hřišť, pokračovali novým Fitness 
parkem Kino a úpravou návesního 
rybníka a  parku. Pejskaři mohou 
v y u ž í v a t a g i l i t y h ř i š t ě 
z a  f o t b a l o v ým s t a d i o n e m 
a  zejména dospívající děti nové 
workoutové hř iš tě v  areálu 
V  C i h e l n ě . M í s t n í s p o l k y 
a  základní škola nabízejí dětem 
různé aktivity v  odpoledních 

hodinách. Část seniorů z  Domova 
s  pečovatelskou službou navázala spolupráci 
s mateřskou školkou a  chodí dětem předčítat pohádky 
nebo pro ně připraví aktivní dopoledne se  soutěžemi 
v zahradě DPS. Každou středu se v základní škole koná 
cvičení pro děti od 4 do 7  let. Škola sama nabízí starším 
dětem další kroužky, mládeži se  věnují i  naši fotbalisté 
a  dobrovolní hasiči. Pro dospělé jsou tu kurzy jógy, 
břišních tanců… V  létě pořádá spolek imPerfect pro 
místní děti příměstský tábor přímo v  naší obci, další 
tábory organizují mimo obec rybáři a spolek Neptun. 

Tyto aktivity se  snažíme podporovat dotacemi; nově 
i  úspěšné jednotlivce, kteří reprezentují Zbůch nejen 
v  Česku, ale i  v Evropě či dokonce na  světových 
soutěžích. Věřte, že máme porovnání i  s jinými obcemi, 
kde občané často nemají tyto možnosti skoro žádné. 

Bohužel se nám nedaří ve spolupráci s policií usměrnit 
občany, kteří porušují obecní vyhlášky. Například ty 
o pití alkoholu na veřejných prostranstvích nebo volném 
pobíhání psů. Také neudržují pořádek a odkládají odpad 
mimo odpadkové koše či sběrné kontejnery. Trápí mě 
i  nekázeň některých pejskařů, kteří i  přesto, že mají 
po obci k dispozici velké množství košů, nejsou schopni 
po  svých miláčcích sbírat exkrementy. Prosím všechny, 
aby na  tohle nezapomínali. Leckdy se  totiž nenajde ani 
jeden čistý čtvereční metr třeba v  lesoparku na umístění 
stanoviště naučné stezky pro děti. Ano, i  tam je vaší 
povinností po  svém psu nepořádek sbírat! Stejně tak 
i  na  louce v  centru obce za  hasičskou zbrojnicí, kolem 
návesního rybníka a v ulicích po celé obci. 

Ve veřejném prostoru se teď chceme zaměřit na místní 
značení ulic, informační systém pro pěší a také umístění 
lávek přes potok. Jsem moc ráda, že se nám podařilo až 
na pár výjimek vyměnit v celé obci staré lampy veřejného 
osvětlení za LED verze. Věřím, že tím ušetříme nemalé 
peníze, nebo alespoň i přes vyšší cenu elektřiny udržíme 
výdaje na  úrovni minulých let. Podařilo se  nám také 
zajistit do obce dlouho požadovaný bankomat a obnovit 
památník obětem 1. světové války v ulici 5. května. 

Všem přeji krásné, pohodové a slunečné léto, dovolené 
bez komplikací a plné odpočinku.                         
                                                                         Jana Zajptová

Bankomat bude v Baníku 

Na jižní stěně budovy Baník v  Sokolské ulici č.p. 
27  bude od 12.  července umístěn bankomat Moneta 
Money Bank. Jde o tzv. sdílený bankomat, z něhož budou 
moci klienti Moneta Money Bank, Komerční banky, Air 
Bank a  UniCredit Bank vybírat hotovost za  stejných 
podmínek, jako z bankomatů své vlastní banky.

Většinu záležitostí na úřadě   
vyřídíte v přízemí  

Pokladnu, podatelnu, matriku, evidenci obyvatel 
a  kontaktní místo Czech POINT najdete od  května 
v jedné kanceláři hned v přízemí Obecního úřadu Zbůch 
(1. dveře vlevo ve vstupní chodbě). 

,,Přestěhováním těchto agend z 1. patra do kompletně 
zrekonstruované kanceláře v  přízemí jsme ušetřili 
namáhavé stoupání do  schodů hlavně našim starším 
a  handicapovaným spoluobčanům. Jsem teď doslova 
blíže lidem a  to mě těší,” říká paní Oldřiška Čejková, 
která má všechny výše uvedené činnosti na  starosti. 
Úřední doba zůstala stejná – v  pondělí a  ve  středu od 
7:30 do 17 hodin (s přestávkou na oběd od 11 do 12 hod.)

(red)
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Vážení spoluobčané, začínají prázdniny, čas 
dovolených a  relaxace. Po několika měsících mediální 
masáže, kdy nás vláda připravuje na  to, že 
„večírek“ skončil a čeká nás období utahování opasků 
a  zvyšování daní, si pár dní 
klidu určitě zasloužíme. 

Abychom vás na prázdniny 
pozitivně naladili, dovolte mi 
představit vám úspěchy, 
kterých jsme společně v naší 
obci dosáhli. Svým dílem 
k  n i m p ř i s p ě l i r a d n í , 
zastupitelé i  zaměstnanci 
obecního úřadu. Všem patří 
velký dík. 

Začněme demolicí dvou  
starých bytových domů v  Luční ulici, která odhalila 
skrytý potenciál prostoru v  okolí náměstí. Pět let tu 
nesmíme kvůli obdržené dotaci na demolici nic stavět, 
ale pak budeme mít k  dispozici přímo v centru obce 
vedle rybníka pozemek pro případnou výstavbu objektu 
s  občanskou vybaveností. Do  diskuse o  konkrétním 
využití pozemku chceme zapojit i  občany. Plánované 
parkové úpravy v  okolí rybníka (mlatové cesty, lávky 
a výsadbu) připravujeme. Termín zahájení závisí na výši 
celkových nákladů, které prověřujeme, a také na vyřízení 
nezbytných stavebních povolení. 

Další akcí, kterou se  podařilo dovést do  úspěšného 
konce, je rekonstrukce základní školy. Byla to pro nás 
velmi cenná zkušenost. Případy, kdy v  průběhu 
stavebních prací zkrachuje vysoutěžený zhotovitel 
a nechá za sebou rozdělanou stavbu, jsme dříve sledovali 
v televizi; teď jsme si je zažili sami napřímo. Nový školní 
rok ale začne už bez lešení a s novými šatnami pro žáky. 

V  květnu obec odkoupila od  České obce sokolské 
pozemek parcelní číslo 603, sousedící se základní školou. 
Okamž itě jsme začali s  př ípravou projektové 
dokumentace na  výstavbu šesti nových tříd, jídelny, 
sportovní haly (s  využitím i  pro společenské akce), 
zázemí pro spolky a venkovního hřiště. Vše bude sloužit 
i veřejnosti. Podobu projektu konzultujeme se zastupiteli 
a s pedagogickým sborem základní školy. 

Nový přechod pro chodce v Sokolské ulici 
Pro zvýšení bezpečnosti chodců vznikne nový přechod 

s  ostrůvkem v  Sokolské ulici. Na  současném přechodu 
u  školy dnes zajišťují bezpečný pohyb dětí pracovníci 
obecního hospodářského dvora, kteří často kroutí hlavou 
nad bezohledností některých řidičů. 

Kompletní rekonstrukcí projde i stávající chodník 
v  Hornické ulici, který naváže na  nové chodníky 
v  Plzeňské ulici (Na  Šachtě). Stavba začne koncem 
června a ukončení předpokládáme v říjnu letošního roku. 

Práce v okolí školy jsou naplánovány na prázdninové 
období. 

V Polní ulici se musí opravit i dešťová kanalizace 
Z dopravních staveb je v plném proudu oprava Polní 

ulice a  přilehlých spojek. Při všech rekonstrukcích ulic 
vždy kontrolujeme a opravujeme poškozené inženýrské 
sítě, abychom v  budoucnu minimalizovali zásahy 
do  nové stavby. V  případě Polní ulice bylo nutné 
kompletně vyměnit vedení plynu, vody, elektřiny 
a datových spojů. Bohužel se ale v průběhu rekonstrukce 
ukázalo, že stávající dešťová kanalizace, vybudovaná 
ještě v  rámci bývalých Akcí Z, je v  horším stavu, než 
ukázaly kamerové zkoušky před začátkem prací. Stáli 
jsme tedy před rozhodnutím, zda celou akci zastavit 
a  soutěžit firmu na  opravu dešťové kanalizace (cca 
900 m potrubí), čímž by se rekonstrukce ulice protáhla až 
do  příštího roku. Pomocnou ruku nám nakonec podal 
stávající zhotovitel akce, který se  nabídl, že opravu 
provede sám. Celková investice do  nové dešťové 
kanalizace, projednaná s  technickým dozorem stavby, 
p ře s a h u j e pě t m i l i o nů k o r u n , n i c m é ně j d e 
ale o smysluplnou investici, jejíž neřešení by v budoucnu 
stálo obec mnohonásobně více. 

Podobnou situaci očekáváme i v případě rekonstrukce 
ulice Petra Bezruče, kde bude nutné opravit plynové 
vedení, splaškovou kanalizaci, kompletně vyměnit 
vodovodní vedení a dešťovou kanalizaci. 

Na základě požadavků občanů jsme nad rámec akcí, 
plánovaných pro letošní rok, v  rámci zkvalitnění služeb 
přestěhovali agendu matriky, podatelnu, evidenci 
obyvatel, pokladnu a  kontaktní místo systému Czech 
Point z 1.  patra do  přízemí budovy obecního úřadu. 
Úplný bezbariérový přístup (včetně výtahu) získá úřad 
až po  generální rekonstrukci, která je ale z  finančních 
důvodů otázkou budoucnosti.

Po téměř ročním vyjednávání se  nám ve  spolupráci 
s  bankou Moneta Money Bank podařilo zajistit 
bankomat. Bude instalován v  jižní stěně objektu Baník 
v  Sokolské ulici během července. Věřím, že uvedené 
kroky posunou naši obec zase o něco dále.

Přeji vám pěkné léto a  spoustu skvělých zážitků 
z nadcházejících prázdnin a dovolených.

Ing. Dušan Duchek

Slovo má starosta 

Připravujeme projekt nové školní budovy a sportovní haly

Počátkem roku byly zbourány staré bytovky v Luční ul. 

Dušan Duchek
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V  sobotu 29.  dubna odpoledne byla v  Průkopnické 
ulici číslo 64 slavnostně odhalena pamětní deska pilotu 
RAF Antonínu Dvořákovi, rodákovi ze Zbůchu. 

Starosta Zbůchu Ing. Dušan Duchek přivítal občany 
a  významné hosty v  čele s  poslankyní Parlamentu ČR 
a  starostkou Kozolup Michaelou Opltovou, senátorem 
Parlamentu ČR Vladislavem Vilímcem, leteckým 
historikem Danielem Švecem, Ivetou Irvingovou, dcerou 
jiného hrdinného pilota RAF Jana Romana Irvinga 
a Annou Peřinovou, praneteří dalšího leteckého esa RAF 
Františka Peřiny. 

Přítomni byli i  starostové obcí Úherce a  Tlučná 
Vlastimil Blažek a  Jan Opl. Akci moderoval hlavní 
organizátor Jiří Hájek, kronikář a zastupitel obce Zbůch. 

Součástí programu byla výstava historických vozidel 
Military Car Clubu Plzeň, dobových militarií i  přelet 
historického cvičného letounu Boeing Stearman PT-17 
Kaydet z období 2. světové války. 

Na  závěr přednesly čtyři žákyně ZŠ Zbůch – Eliška 
Kantová, Klára Schejbalová, Denisa Zajptová a  Nela 
Štolbová – pod vedením paní učitelky Mgr. Borusíkové 
oblíbenou báseň pilotů RAF "Když" od R. Kiplinga.

Na dalších stranách tohoto Zbůšského zpravodaje se o 
Antonínu Dvořákovi dočtete více.

(red)

Statečného pilota připomíná deska na rodném domě

Boeing Stearman PT-17 Kaydet
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Antonín Dvořák se narodil 30. 9. 1916 v Plzeňské ulici 
ve Zbůchu. Byl vyznamenán třemi Čs. válečnými kříži 
1939, třemi čs. medailemi Za  chrabrost a  čs. medailí 
Za zásluhy I. stupně. 

V devíti letech mu zemřela milovaná maminka Božena. 
Otec Jan byl kovář a  zámečník a  pracoval v  blízkých 
dolech. Ve svých 18 letech trávil Antonín četné víkendy 
v  západočeském Aeroklubu. Stálo jej hodně sil, než 
přesvědčil otce, aby ho pustil do  Prahy na  lékařské 
prohlídky pro školu leteckého dorostu v  Prostějově. 
K  tehdejšímu čs. letectvu byl přijat v  rámci akce "1000 
pilotů republice". Po  započaté devastaci našeho území 
v  březnu 1939  sloužil v  hodnosti četaře délesloužícího 
v  Leteckém pluku 1 TGM, kde létal na  průzkumných 
a lehkých bombardovacích letounech Š-328 a Aero A-100. 
Jako mnozí jeho spolubojovníci odešel pak i on do Polska 
a poté do  Francie. Když kapitulovala, přesunul se přes 
Afriku a Gibraltar do Anglie. Ve  zdejší Royal Air Force 
z ač í n a l b o j o vě l é t a t v  h o d n o s t i S e rg e a n t u 
501. squadrony. 

Osudný střet s messerschmittem 
Je brzké ráno 14.  července 1941. Antonín Dvořák 

nasedá do svého Spitfire Mk. IIA s číslem P8074 se znaky 
SD-L. Jeho úkolem je doprovázet nad francouzský 
přístav Cherbourg bombardéry Blenheim. Cesta tam 
proběhla bez větších obtíží. Letouny shodily náklad 
a  zamířily zpět k  domovu. Jak sám Antonín Dvořák 
popsal, ani se  nestačil leknout, když při automatické 
kontrole prostoru pod sebou v  setině vteřiny 
zaregistroval nepřátelský letoun Messerschmitt Bf 109. 
Viděl jej prudce stoupat přímo mezi jejich sestavu. 
Jediným možným a účinným manévrem bylo jít nepříteli 
přímo vstříc – podniknout čelní protivýpad. Takový 
manévr byl vždy velice nebezpečný a  mnozí letci jej 
zaplatili životem. Při tomto manévru sice může letec pálit 
na cíl všemi zbraněmi a způsobit mu značné poškození, 
případně jej úplně smést z  oblohy, ale jeho protivník 
může udělat totéž. Antonín Dvořák se rozhodl ve zlomku 
vteřiny; chtěl ochránit svého velitele i  doprovázené 
bombardéry. 

„Byli jsme čelem proti čelu, měl jsem ho 
v  zaměřovači. Blížili jsme se  šílenou rychlostí a  oba 
jsme začali pálit téměř současně. Zdálo se mi, že jsem 
v  lepší pozici, neboť jsem byl výš, ale v  tom jsem 
uslyšel tupé kovové údery. Strašná rána, zatmělo se mi 
před očima a v tu ránu jsem měl před sebou jen samé 
rudo. Ani jsem si nestačil uvědomit, že zásah 
od  kanonu mi rozbil čelní neprůstřelné sklo a  urval 
půlku krytu kokpitu…ruku jsem měl jako ochrnutou, 
padal jsem. Probudil mě až dravý proud ledového 
vzduchu. Cítil jsem bolest v pravé paži a obličej jsem 
měl zalitý krví. Měl jsem v  nich spoustu skleněných 
úlomků z  rozbitého skla…Spíše po  paměti jsem točil 
zpět na sever, směrem do Anglie.” 

Nad kanálem La Manche zažil dvacet horkých minut. 
Těsně nad hladinou jej mohl “sundat” každý začátečník. 
V blízkosti anglického pobřeží vystoupal do 3000 m, aby 
mohl překonat balónovou baráž. Když konečně dosedl  
na mateřské letiště v  Ibsley, byl převezen do nemocnice 
v Bournemouthu, kde jej ihned operovali. S poraněným 
obličejem a očima tu strávil dva týdny, než se  znovu 
vrátil do služby.  

V roce 1942 byl přemístěn k 312. čs. stíhací peruti, kde 
byl několikrát povýšen a to až do hodnosti F/Lt. V únoru 
1945 byl jmenován velitelem letky. Po válce se 13. srpna 
1945 vrací i se svým spitfirem do Prahy. O rok později je 
demobilizován v  hodnosti kapitána letectva. Ještě tři 
následující roky létal jako pilot a kapitán u Čs. aerolinií. 
Nakonec však i jeho donutily poúnorové události opustit 
i  s jeho anglickou manželkou rodnou zemi a  podruhé 
ve svém životě zvolit exil. Navrací se zpět do země, jež 
mu znovu propůjčila křídla. V  britské RAF pak slouží 
dalších pět let. Se  ženou se následně stěhují do Kanady, 
kde pracuje až do roku 1984 jako mechanik v oboru foto-
film. Jako mnozí jeho kolegové z  válečných let, i  on 
se dožil své rehabilitace, která proběhla v roce 1991. Byl  
povýšen na plukovníka ve výslužbě. Zemřel 18. 5. 2003 
v Montrealu. „Nikdy jsem nikomu neublížil, jen jsem 
sloužil vlasti a náhodou přežil," řekl Antonín Dvořák.  

Z knihy historika PhDr. Daniela Švece „Za křídly…  Válečné 
osudy letců z Plzeňského kraje bojujících v RAF"(kráceno)

více: https://danielsvecraf.webnode.cz/

Jen souhrou šťastných náhod přežil Antonín Dvořák těžký letecký souboj 

„Padal jsem, probudil mě až dravý proud ledového vzduchu..."

Seržant Dvořák v uniformě RAF.  Nafasoval ji   
v Gloucesteru 13. 7. 1940, tři týdny po příjezdu 

do přístavu Falmouth v Anglii z francouzského 
Bordeaux na palubě lodi Duron.

https://danielsvecraf.webnode.cz/
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Můj tatínek, další slavný československý pilot RAF 
generál Jan Roman Irving, vyrůstal  v Úhercích. 

Jeho rodina byla vlastenecky založená, táta odmítl 
chodit do  německé školy ve  vsi a  raději navštěvoval 
českou obecnou školu ve Zbůchu, což znamenalo  
každodenní ťapání tam a zpět pěkně po  svých, a  to 
za  každého počasí. Jednotřídka, do  níž s Antonínem 
Dvořákem chodili, se  nacházela v  budově dnešního 
obecního úřadu, tam, kde je balkon v 1. patře. Později už 
táta chodil do tehdy nové školy; možná tam spolu s ním 
pak docházel i  budoucí plukovník Dvořák, ale to už 
historicky doložit nemohu. Jak z  A. Dvořáka, tak i  z 
mého táty a všech dalších hrdinů pozemních i vzdušných 
bojů, vyrostla zdravá generace odhodlaných mužů, jimž 
narůstající ohrožení čs. státnosti i bezpečnosti bylo nade 
vše. Tím víc to cítili právě ti, kteří vyrůstali v  tzv. 
Sudetech, jež nám byly ukradeny. Hořkost, vztek i jistá 
dávka bezmoci po 15. březnu 1939 vetkla většině našich 
vojáků do  srdcí odvahu postavit se  okupantům a  svou 
vlast bránit jakýmkoli způsobem a  z jakékoli pozice 
a  místa (třeba i  za  hranicemi). Po  vypuknutí války 
se  k  tomu připojilo také odhodlání dát do  boje 
s  nepřítelem úplně vše, včetně mladého života. Své  
vykonali naši letci již v  krátkém období bojů o  Francii, 
ovšem to pravé velké krédo si poprvé a  ve  velkém 
vydobyli až v době  "Bitvy o Británii" v  létě 1940.  Beze 
zbytku tak splnili svou přísahu republice i  to, co cítili 
  a k čemu byli odhodláni ve svých srdcích.  

Uklidňující dopis do Úherců 
Jejich duševní rozpoložení mohu nastínit díky  dopisu, 

který můj otec poslal z  letecké služby už jako hotový 
vojenský pilot svým rodičům do Úherců 30.  3. 1938. Z 
tohoto data mrazí v  zádech, neboť téměř na  den je to 
přesně půl roku před tzv. Mnichovskou dohodou a  rok 
před německou okupací českých zemí. V  dopise táta 
rodiče uklidňuje, že naši republiku žádná válka 
nezasáhne. Spolu s ostatními letci totiž až příliš věřil jak 
sobě, tak dle předválečné mezistátní dohody spojencům, 
kteří později jejího porušení velmi litovali. Ale zejména 
tak, jako i tisíce dalších, věřil tehdy skvěle vycvičeným 
čs. vojákům pozemních sil i  silnému letectvu, protože 
jsme měli jednu z nejlépe vyzbrojených armád Evropy. 
Věřil i  dostatečné ochraně hranic, kde právě vyrůstalo 
mohutné opevnění. Nepřipouštěl si fakt, že bychom 
mohli být napadeni a už vůbec ne, že bychom se vzdali   
bez boje... 

„Mrzelo mě hodně, že jsem nemohl přijet domů na  tu 
slavnou naši pouť, vzpomínal jsem hodně, co asi všichni děláte 
a jak to vyhlíží na návsi. Co to však bylo platné – jsem daleko 
a  čas jsem neměl. Jak víte, zájem služby je především a  náš 
výcvik není možné odkládat! Zvláště nyní nemám vůbec volno 
a  využívám každé chvilky času, abych všemu stačil. Když je 

ošklivo, stále se  učím a  je-li trochu počasí, jsme celý den 
na letišti a létáme denně i v noci. Stačíme se jen vyspat a druhý 
den znovu konáme plně tělesně připraveni na  naši službu. 
V noci sice trochu více nebezpečnou nežli ve  dne, ale kterou 
konáme rádi, neboť víme pro koho, za co a koho budeme moci 
chránit tím, že budeme plně duševně i  tělesně připraveni 
v  každé době a  v každém případě! Nevěřte proto žádným 
hloupým povídačkám, že se musíme bát. Naopak, náš národ 
se  bát nemusí a  nebojí žádného nebezpečí vnitřního ani 
vnějšího! Naše armáda je silná, pevná a  je a  bude v  každém 
případě plně připravena ubránit se  každému nebezpečí, ať již 
bude hrozit z  té či oné strany! My, příslušníci československé 
armády, jsme si plně vědomi naší povinnosti, jsme připraveni, 
pevní a svorní! Je jen na Vás doma, abyste byli všichni právě 
takovými, táhli všichni za  jeden provaz, vyloučili mezi sebou 
všechna stranická nedorozumění a  byli napřed všichni 
Čechoslováky a  pak politiky! Nikdy nevěřte lidem, kteří to 
s naším národem nemyslí dobře anebo lidem, kteří jsou za  to 
placeni, aby dělali rozruch mezi obyvatelstvem našeho státu. 
Věřte vždy ve spravedlnost, právo na světě, a především v sebe! 
V  dohledné době u  nás žádná válka nebude, tím můžete být 
zcela ujištěni! Jsou to jen žvásty hloupých lidí, kteří si potrpí 
na  senzaci! Toto jsem Vám musel napsat, neboť vím, že jste 
tam všichni u nás v Úhercích mezi těmi Němci zneklidněni. 
Ale buďte bez obav, nic se nestane, takže ty pole, co jste chtěli 
prodat, můžete pustit, já se o Vás postarám!«

Z projevu Ivety Irvingové, dcery letce Jana Romana Irvinga 

„Nebojte se! Jsme silní a ubráníme se každému nebezpečí!"

Generálmajor J. R. Irving (7. 3. 1915 Lisov - 24. 4. 1997 
Praha) - čs. letec, pilot 311.  bombardovací perutě RAF 
s  největším počtem odlétaných operačních hodin. Nositel 
řady čs., českých i zahraničních vysokých vyznamenání. 
Čestný občan Úherců a Prahy.          Foto: archiv I. Irvingové



 7



 8

Vážení přátelé a sousedé, velice si vážíme vašeho 
zájmu a  podpory našeho spolku, který počátkem 
května  oslavil dva roky svého fungování. 

Prožili jsme vzestupy i pády, mnohé se nám podařilo, 
díky nezdarům jsme se poučili. Často právě díky vám. 

Letošní rok jsme zahájili Tříkrálovou stezkou, jejímž 
výtěžkem v  hodnotě 1852  Kč jste i  vy přispěli 
do Tříkrálové sbírky. Jelikož máme charitativní akce rádi, 
mohli jste při našich dvou charitativních bězích podpořit 
organizace Šance onkoláčkům a  Tamtam. Na  jaře jsme 
se  zapojili nejen do  velikonočních oslav, ale také jsme 
spolu s  SDH Zbůch pořádali 19.  2. oblíbený Masopust 
(viz fotografie) a  Rodinný den. Na  obou akcích byla 
i přes špatné počasí hojná účast, za což děkujeme.

Naše Dětská skupina Zbůšská liščata je v  plném 
proudu a  děti se  už pomalu připravují na  přestup 
do  státní školky, abychom od  září přijali nové děti. 
Hlavní vlna zápisu sice už proběhla, ale určitě nás 
neváhejte oslovit, pokud máte o  umístění dítěte zájem. 
V  létě nás opět čeká Příměstský tábor. Tentokrát bude 
nejen pro starší děti, ale i pro ty od 3 do 6 let. Načerpáme 
nové síly, abychom pro vás na  podzim zase otevřeli 
mnoho kurzů a  kroužků, navíc máme v  hlavě spoustu 
plánů a budeme se na vás těšit při jejich realizaci. 

 Ing. Martina Macáková

K letošnímu Masopustu se vracíme několika 
fotografiemi Jana Nedomy a Jany Zajptové.   

Spolek ImPerfect oslavil dva roky úspěšné činnosti
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Zdravotní středisko v Plzeňské ulici prošlo celkovou 
rekonstrukcí. Vlastník objektu, Centrum pobytových 
a  terénních služeb Zbůch (CPTS), tu vybudovalo i  tři 
nové garsoniéry, v nichž od dubna samostatně bydlí tři 
jeho klienti. 

V  rámci rekonstrukce objektu bylo provozovatelem 
lékařské ordinace, firmou Mediclinic, pořízeno nové 
vybavení čekárny a  lékařské ordinace MUDr. Vojtěcha 
Skřivánka a zdravotní sestry Ivany Dlabačové. Právě teď 
v  červnu se  ještě dodělávalo zateplení a  nová fasáda. 
U  boční stěny objektu vzniknou později tři nová 
parkovací místa, na příští rok je plánována rekonstrukce 
celého parkoviště před budovou. Modernizací včetně 
rozšíření služeb prošla i lékárna. 

„CTPS na  zakoupení objektu a  přilehlého pozemku 
od  soukromého majitele a  následnou rekonstrukci 
vynaložilo asi deset milionů Kč. Zhruba polovinu 
pokryla dotace Ministerstva zdravotnictví ČR, druhou 
polovinu jsme zaplatili z  vlastních prostředků," 
vysvětluje Mgr. Dagmar Terelmešová, ředitelka CTPS. 

Úspěšného paralympionika zachránil sport  
Třemi nájemníky nových bytů jsou Lenka Pechátová, 

Petr Ponáhlo a Karel Davídek; předtím bydleli přímo 
v budově CTPS. 

„Jsme tu moc spokojení. Získali jsme mnohem větší 
soukromí a klid a také velkorysý prostor včetně velkých 
koupelen, které nám umožňují potřebný bezpečný 
pohyb,” pochvaluje si vozíčkář Karel Davídek, který 
strávil v CPTS čtrnáct let. Pracuje v něm jako mistr jedné 
z terapeutických dílen, kde vede 32 pracovníků. 

I přes své tělesné postižení je aktivním sportovcem 
paralympionikem, úspěšným českým reprezentantem 
v  paralukostřelbě, které věnuje veškerý volný čas. 
Nebylo tomu tak ale vždy, Karel Davídek má za sebou 
i velice těžká životní období… „V mých 23 letech jsem 
si po  skoku do  mělké vody poranil krční páteř 
a  ochrnul jsem na  obě nohy. Bohužel mám za  sebou 
i  užívání lehkých drog a  alkoholu a  spadl jsem 
dokonce až na  úplné dno, když jsem na  nějaký čas 
skončil na ulici jako bezdomovec.” 

Na správnou životní cestu se ale dokázal vrátit, a to 
díky sportu. Už osm let se  velmi úspěšně a  na  té 
nejvyšší úrovni věnuje sportovní lukostřelbě. Je členem 
Tělovýchovné jednoty zdravotně postižených Halma 
Plzeň, kterou vede Mgr. Roman Suda, jenž dříve také 
působil v CPTS Zbůch jako pedagog volného času. 

„Právě jsem se vrátil z Mistrovství Evropy v Novém 
Městě nad Moravě, kde jsem skončil sedmý 
v  jednotlivcích a  druhý v  družstvech,“ říká Karel 
Davídek a ukazuje zbrusu nový luk německé značky 
HOYT, vyrobený přímo jemu na  míru, v  hodnotě 
zhruba 70  000 korun. Chystá se  s ním na Mistrovství 
světa, které se bude konat v  červenci v Plzni. Za  své 
dosud největší úspěchy považuje Karel Davídek 
4.  místo v  jednotlivcích na  Mistrovství Evropy 
v  Novém Městě nad Metují v  roce 2021, 3.  příčku 
v  družstvech na  Mistrovství světa 2022 v  Dubaji, 
3.  místo v  družstvech na  Mistrovství Evropy 2023 
v Římě a 1. místo v družstvech na Evropském poháru 
2023. Světové i  evropské šampionáty se konají každý 
rok; stejně jako Evropský pohár. Lukostřelba 
paralympioniků má čtyři kategorie (W1 – W4) podle 
závažnosti postižení; Karel Davídek závodí v kategorii 
W1 pro lidí, kterým jejich hendikep působí při tomto 
sportu největší potíže.

V  jednom z  dřívějších rozhovorů Karel Davídek 
uvedl: „Kdybych neměl lukostřelbu, neměl bych nic. 
A co  mám na  lukostřelbě nejraději? No přece stupně 
vítězů…“                                                              Petr Holub

K dalším zálibám Karla Davídka (*1979 ve  Stodě)  
patří sport (posilovna), filmy a hudba.

V opraveném zdravotním středisku bydlí klienti CPTS
Karel Davídek 

se připravuje 
na červencový šampionát 

v Plzni

Objekt získal novou a barevnější fasádu 

Karel Davídek ve svém bytě
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V našem ženském spolku se snažíme nabízet vám 
zábavu a prostor pro vytváření hezkých vztahů v obci.

25. února jsme v Baníku uspořádaly Karneval pro děti; 
mile nás překvapila velká účast a  krásné masky. 
O  program, hudbu a  soutěže se  postaral klaun 
profesionál, který vytvořil skvělou atmosféru. Děti 
se  dobře bavily, což je pro nás ta nejhezčí odměna. 
V pátek 10. března jsme se podíleli na přípravě MDŽ pro 
seniory v sále Baníku.

Prvního dubna se konala tradiční Velikonoční stezka 
s  tématem “Putování velikonočního zajíčka”. I  když 
počasí bylo opravdu aprílové, stezku si prošlo hodně 
dětí, které si užily tvoření v  dílničce, se  kterým nám 
tentokrát pomohl spolek ImPerfect. 

V pátek 21. 4. proběhla i v naší obci tradiční celostátní 
akce Ukliďme Česko, do které se pravidelně zapojujeme. 
I  letos se nám podařilo přispět k  čistější obci, a  to nejen 
v ulicích, ale i v lese u  rybníků a v parcích. Dopoledne 
se  zapojila základní škola a  odpoledne SDH Zbůch, Jo 
Akcičky a další občané. Dohromady se nasbíralo 510 kg 
odpadu. Tentokrát nám počasí přálo a  tomu odpovídala 
i  účast, snad jen množství odpadků poházených 
v přírodě je pro nás stále překvapivé. Že se v okolí bývalé 

haldy stále objevují drobné skládky a  vyhozené 
elektrospotřebiče, to prostě nechápeme! K večeru se 

za  "hasičárnou"opékaly buřty a  klobásy. V neděli 28. 5.  
jsme společně podnikli Cyklovýlet po zbůšském okolí. 
Děkujeme vám všem, kteří naše akce navštěvujete – bez 
vás by to nemělo smysl. Poděkování  patří také vedení 
obce a  pracovníkům hospodářského dvora, bez jejichž  
pomoci bychom nebyly vůbec schopny některé akce 
realizovat. Vězte, že vše, co pořádáme, děláme ve svém 
volném čase, mnohdy zcela mimo rámec našich 
pracovních dovedností a  jen ve  snaze zpříjemnit vám 
život v  naší obci. Děkuji všem členkám spolku, které 
se aktivně podílejí na jeho činnosti. 

Přejeme vám krásné léto, příjemnou dovolenou 
a  prázdniny a  těšíme se  na setkání s  vámi na  našich 
dalších akcích. Sledujte naši vývěsku a facebook!

Za Jo Akcičky Anna Tormová, předsedkyně 

Jo Akcičky opět uspořádaly řadu zajímavých akcí  

Připravujeme:

 27. 6.   účast na Školní akademii 
   2. 9.   účast na Oslavách 770 let obce 
14.10.  Ples JO Akciček – Vinobraní 
29.10.  Slavnost světýlek s lampiónovým    
            průvodem  a ohnivou show 
  2.12.  Vánoční jarmark a rozsvícení stromečku
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Systém odpadového hospodářství obce Zbůch 
nezahrnuje právnické osoby ani podnikající fyzické 
osoby. 

Upozorňujeme firmy a  podnikatele (včetně majitelů 
u b y t o v e n ) n a  p o v i n n o s t z a j i s t i t s i v l a s t n í 
soustřeďování, skladování, odvoz a likvidaci směsného 
komunálního odpadu a  tříděných odpadů vzniklých 
při jejich podnikatelské činnosti (viz Zákon o odpadech 
č. 541/2020 Sb. ze  dne 1.  12.  2020, §  62 – Povinnosti 
podnikajících fyzických osob a  právnických osob při 
nakládání s komunálním odpadem). 

Komunální odpad ani tříděné odpady (plast, papír, 
sklo, kovy, biologický odpad) z  podnikatelské 
provozovny nesmí být odkládány do  popelnic 
a  kontejnerů občanů a  obecních objektů, do  barevných 
nádob (tzv. iglú) na tříděný odpad, rozmístěných po obci, 
ani do sběrného dvora obce. 

Obecní úřad má podle §  147 výše uvedeného zákona 
právo dodržování těchto ustanovení zákona kontrolovat 
a  v případě zjištěných nedostatků udělit fyzické osobě 
oprávněné k podnikání nebo právnické osobě, která 

neoprávněně využívá obecní systém odpadového 
hospodářství nebo která nemá zajištěno využití nebo 
odstraňování odpadů v  souladu s  výše uvedeným 
zákonem o  odpadech, finanční pokutu až do  výše 
300 000 Kč. 

Děkujeme, že novou odpadovou legislativu dodržujete 
a přispíváte tak k čistému prostředí v obci.        Petr Holub

Za nepořádek u popelnic hrozí pokuta 
U popelnic a kontejnerů na směsný komunální odpad 

v z n i k á ča s t o n e p o řá d e k , z a p ř íč i něný j e j i c h 
přeplňováním. Někteří občané si totiž ve  snaze ušetřit 
peníze objednávají nedostatečnou kapacitu sběrných 
nádob a z těch pak padají odpadky a papíry, které vítr 
roznáší po  obci. "Popeláři" takový odpad při výsypu 
neuklidí a  není to ani povinností pracovníků 
hospodářského dvora obce. 

Upozorňujeme pro to občany, že opaku j í c í 
se  nepořádek kolem popelnic a  kontejnerů budeme 
předávat k  řešení přestupkové komisi obce, která je 
oprávněna i k uložení  finanční pokuty.

Firmy a podnikatelé nesmějí využívat odpadové hospodářství obce

 Pod autem 
neposekáme 
Zaměstnanci  obecního 
hospodářského dvora 
r o z m i s ťu j í p o o b c i 
cedulky se zákazem 
parkování, aby na těchto 
místech mohli posekat 
trávu. Tam, kde i přesto 
n ě k d o z a p a r k u j e , 
zůstane vysoká tráva až 
do dalš ího řádného 
termínu sekání!

Nové workoutové hřiště v Cihelně 
Za restaurací V Cihelně (pod fotbalovým hřištěm) 

vybudovala obec nové workoutové hřiště. Věříme, že si 
sem rádi přijdou zacvičit hlavně starší děti a mládež. 

Opravený památník  
Památník obětem první světové války na křížení ulic 

5. května a Průkopnické byl koncem května vyčištěn.  
Zlatou barvou byly obnoveny také všechny nápisy. 
Oprava stála 28 000 korun. 
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Vloni se ve Zbůchu narodilo 33 dětí, sňatek tu uzavřelo osm párů 

Starosta Ing. Dušan Duchek slavnostně přivítal 28. 3. na obecním úřadě 19 nových občánků; 10 dívek (Emu 
Hájkovou, Malvínu Včalovou, Melanii Schnemayer, Amálii Tvrzovou, Terezu Pokornou, Terezu Soukupovou, Lucii 
Jedličkovou, Marianu Kantovou, Elišku Janovou a Natálii Antašovou) a 9 chlapců (Damiána Basla, Josefa Markuse 
Berana, Ondřeje Ablera, Tomáše Petra, Sebastiana Pisarčíka, Mikuláše Kadlece, Kryštofa Pánka, Sebastiána Pláničku 
a Daniela Šemnického). 

V roce 2022 se ve Zbůchu narodilo 33 dětí, 16 chlapců a 17 děvčat. Zemřelo 31 občanů, z toho 16 mužů a 15 žen. 
Na obecním úřadě uzavřelo sňatek osm párů. 

Nejstarší občankou Zbůchu je paní Olga Brožová, která se 13. 6. 2023 dožila 95 let. Nejstarším občanem je pan 
Karel Miarko, který 15. 5. 2023 oslavil 92 let. Oldřiška Čejková
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Přehled činnosti zahájíme ještě na konci roku 2022. 

D v a n á c t é h o 
l i s t o p a d u 
2022  se  uskutečnil 
výlov místní nádrže. 
Z á j e m c i z ř a d 
v e ř e j n o s t i s i 
zachytali na  pruty 
a  poté rozhodili své 
sítě rybáři. Některé 
v y l o v e n é r y b y 
se  vrátily zpět do 
vody, jiné si odnesli 
návštěvníci a  zbylé 
rybáři. Nechybělo 
ani občerstvení. 
2 7 .  1 1 . j s m e 

slavnostně rozsvítili 
vánoční stromeček. Zazpívali jsme si koledy, děti  
na stromek pověsily svá vánoční přáníčka, Jenda Klokan 
krásně zahrál na flétnu. Pochutnali jsme si na tradičním 
  svařáku a klobáse. Mikuláš s  andělem a  čerty dorazili 
3.  prosince. Mikulášská nadílka se  velmi vydařila, 
přispěl k  tomu i DJ Míra. Své Vánoční posezení měli 
důchodci i noví členové Mladých hasičů. 

Po silvestrovském veselí jsme na  Nový rok opět 
vyrazili na  již 8.  ročník Novoročního výšlapu. Sedm 
kilometrů zvládlo 19 dospělých a dvě děti, odměnou jim 
byla polévka a jiné občerstvení. 

Mladí hasiči odjeli 4.  ledna spolu s rybáři na  lyžařský 
výcvik na Hojsovu Stráž, členové SDH se sešli 21. ledna 
na řádné valné hromadě. Tradiční Hasičský bál proběhl 
opět v  Lidovém domě v  Úhercích, a  to v  sobotu 
11. února. K tanci a poslechu hrál H. Klik a spol. Všichni 
se bavili a užívali si po delší pauze pěknou zábavu. 

25.  února jsme si zatancovali na  Maškarním reji, 
odpoledne děti a  večer dospělí. Hrál DJ Míra. Dětí 
se  sešlo hodně , tancovaly, soutěžily, radovaly 
se z odměn. 

Sedmnáctého března jsme neopomenuli naše ženy. 
MDŽ jsme oslavili v  doprovodu H. Klika a Drupiho. 
Mladí hasiči měli z  důvodu nemocnosti jen krátké 
vystoupení. Pro ženy bylo připraveno nejen občerstvení, 
chlebíčky a koláče, ale i malé dárečky, kytičky a přáníčka. 

Velikonoční jarmark jsme uspořádali 2. dubna. Děti si 
ozdobily kraslice, zhotovily jarní věnce a  jiné dekorace 
   a ochutnaly velikonoční dobroty. 

Kulečníkového turnaje se 15. 4. zúčastnilo osm hráčů, 
vítěz získal putovní pohár. Zatím poslední akcí bylo 
30.  4. Posezení u  májky na  místním hřišti. Spálením 
čarodějnice jsme vyhnali „Paní Zimu” a přivítali léto. Teď 
v  létě nás čeká více práce než zábavy: brigády, tréninky 
a  soutěže. Přeji všem nádherné léto a hodně krásných 
zážitků.  

Pavla Spillerová, SDH Červený Újezd

Ohlédnutí za děním v Červeném Újezdě

Maškarní rej   

Malý fotbalista ze Zbůchu přestoupil 
do plzeňské Viktorky  

David Kasten (*2015) začínal s  fotbalem ve  svých čtyřech letech 
v místním klubu TJ Baník Zbůch. 

V  roce 2021  si poprvé vyzkoušel příměstský fotbalový kemp Team 
JRT Sports v  Plzni pod vedením bývalého úspěšného ligového 
fotbalisty Jiřího Skály. 

V srpnu 2021 David přestoupil do klubu SK Petřín Plzeň a po velice 
úspěšném roce stráveném v tomto oddíle přestoupil do velkoklubu FC 
Viktoria Plzeň, ve kterém hraje za mladší přípravku. 

Uvidíme Davida v  budoucnu i  v A-mužstvu oblíbené plzeňské 
Viktorky? V každém případě mu držíme všechny palce! 

(red)

Výlov nádrže
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Mezi naše nejvydařenější akce v uplynulém období 
patřilo již tradiční Posezení u májky v neděli 30. dubna. 
Dopoledne jsme postavili májku a  připravili zázemí 
včetně pódia. A  protože počasí přálo, kapela skvěle 
hrála a pivo teklo proudem, byla účast veřejnosti velká.

Hned  v lednu jsme uspořádali náš tradiční Hasičský 
bál a v únoru jsme společně se spolkem ImPerfect prošli 
Zbůch s  masopustním průvodem. I  přes nepříznivé 
počasí nebyla o  masky nouze a  účast byla hojná. Pro 
dubnovou akci „Ukliďme Česko, ukliďme Zbůch“, jsme 
vytvořili zázemí, kde si po skončení úklidu dobrovolníci 
opekli špekáčky a  chvíli poseděli u  ohně. Oslava 
Mezinárodního dne dětí se  konala v  sobotu 3.  června 
u  hasičské zbrojnice ve  Zbůchu. Na  programu byly 
zábavné soutěže s odměnou, malování na obličej, výstava 
hasičských aut, oblíbený jeřáb nabízející unikátní 
pohledy na Zbůch a okolí z výšky 50 m a chybět nemohla 
ani tradiční pěna na  závěr. Bohužel se  kvůli silnému 

větru neuskutečnil 
a v i z o v a n ý s h o z 
bonbónů z  letadla. 
V  sobotu 17.  6. jsme 
za hasičskou zbrojnicí 
uspořádali soutěž 
v  požárním útoku – 
j i ž X X I I I . r o čn í k  
M e m o r i á l u J a n a 
Motyčky.

  
3x ve Starém Dole  

N a š i v ý j e z d o v o u 
jednotku stále trápí nepojízdná cisterna, technici 
se museli pustit do  její velmi náročné opravy. Proto již 
netrpělivě očekáváme cisternu novou. Koncem loňského 
a  počátkem letošního roku jsme museli dvakrát vyjet 
k požáru odpadu uvnitř bývalého depa ve Starém Dole. 
Došlo tu patrně k  úmyslnému založení požáru uvnitř 
jedné skladové haly. V pátek 13. (!) ledna jsme vyjížděli 
k  požáru budovy do  Chotěšova, kde došlo k  zahoření 
elektrického rozvaděče. Jednotka tu poprvé použila 
novou termokameru, kterou pořídila z  vlastních 
finančních prostředků. 

V březnu nás operační středisko vyslalo na technickou 
pomoc – záchranu osoby v  nouzi do  Starého Dolu. 
V dubnu jsme vyjeli opět na rozkaz operačního střediska 
do Chotěšova, kde na pozemní komunikaci téměř v délce 
jednoho kilometru uniklo větší množství oleje. Jednotka 
uniklou kapalinu zlikvidovala s využitím sorpční látky. 
Poslední výjezd před uzávěrkou tohoto zpravodaje byl 
květnový požár lesa v  areálu letiště Líně. Došlo zde 
k  zahoření lesního porostu na ploše cca 10 x 10 metrů. 
K  likvidaci požáru byly nasazeny dva vysokotlaké 
proudy a  následně byla zasažená oblast z  důvodu 

Výjezdové jednotce hasičů už pomáhá nová termokamera 
Z činnosti SDH Zbůch

 Únik oleje v Chotěšově

   Nová termokamera v akci

Požár lesa na letišti v Líních 
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vyloučení ko řenového ho ření zkontro lována 
termokamerou. Praxe už prokázala, že její nákup byl 
dobrou investicí. Členové vý jezdové jednotky 
se  pravidelně schází každý čtvrtek. Provádí výcvik 
a školení dle plánu na aktuální výcvikový rok, vydaného 
GŘ HZS. Někteří členové si prodlužovali strojnické 
a velitelské zkoušky, absolvovali školení řidičů referentů 
i  školení profesionálních řidičů. Nováčci úspěšně 
absolvovali kurz nositele dýchací techniky.

Mladí obstáli v závodech i v únikových hrách  
Také kroužek mladých hasičů se  pravidelně schází 

na  středečních a  čtvrtečních schůzkách. Členskou 
základnu jsme rozšířili o  tři nové členy – Matyáše 
Pluhaře, Adama Zajíčka a  staronového člena Jakuba 
Kvardu. Jsme za  ně moc rádi, přinesli do  našeho 
kolektivu nový svěží vítr. S koncem zimy jsme ukončili 
náš zábavný seriál soutěží s názvem „Kdo s koho“, kde 
proti sobě stály dva tábory, chlapci versus dívky. 
V minulém zpravodaji jsme slíbili zprávu o  vítězi. Tak 
tedy, sice jen s  rozdílem jediného bodu, ale přece jen 
vyhráli chlapci. O vítězství se  zasloužil Lukáš Hofman. 
Svými znalostmi o hasičině, které mu předává náš velitel 
jednotky, zabodoval. Témata jednotlivých soutěží nebyla 
jen hasičina, ale využili jsme i  všech pět smyslů, které 
nám pomáhají poznávat svět kolem nás. Děti poznávaly 
podle čichu, chuti a  hmatu potraviny 
a  předměty. Odpovídaly na  velké množství 
otázek a  celkově si tím rozvíjely svůj rozhled 
a  znalosti. Několik následujících schůzek jsme 
se  věnovali už naší „milované“ hasičině. 
Rozhazovali a  motali jsme hadice, uzlovali 
a  věnovali se  také záchraně života – první 
pomoci. Vyzkoušeli jsme si, jak postupovat při 
zástavě dýchání, resuscitovali jsme nejen 
dospělého, ale i  dítě. Prozkoumali jsme AED 
(automatizovaný externí defibrilátor), který 
patří do vybavení naší výjezdové jednotky. 

Také jsme byli na  exkurzi ve  zbůšském 
Hornickém muzeu ve  venkovní replice důlní 
štoly. Tu pro nás otevřel Antonín Lukášek 
z Hornicko-historického spolku Západočeských 

uhelných dolů, který nám poskytl množství zajímavých 
informací. Velmi mu za  to děkujeme. Asi největší ohlas 
vyvolala návštěva únikových her v  Plzni. Byli jsme 
rozděleni dle věku na tři skupiny. Jedna se snažila dostat 
z  cely podle šifry, kterou jim zanechal předchozí vězeň. 
Druhá skupina měla proniknout do ateliéru renomované 
fotografky a  odcizit odtud snímek. Skupina těch 
nejstarších se  měla dostat z  kanceláře firmy MEDEX, 
která se  zabývá velmi specifickým oborem – sjednává 
a  realizuje nájemné vraždy. Uspět měli jen ti 
nejšikovnější. Samozřejmě naše děti jsou šikovné, a  tak 
se nám podařilo uniknout i  splnit všechny úkoly. Výlet 
proto splnil všechna očekávání. 

Aktivně jsme  se  zapojili do projektu „Ukliďme Česko, 
ukliďme Zbůch“. I  po  těch letech nás nepřestává 
překvapovat, jaké „poklady“ dokážeme v  přírodě 
i  na  ulicích nalézt… Koncem dubna jsme vyrobili 
čarodějnici i věnec a samozřejmě barevně ozdobili májku, 
kterou pak naši hasiči postavili, a  nakonec i  úspěšně 
uhlídali. Večer jsme pak čarodějnici spálili a podle pověry 
se tím ochránili před zlými silami. 

Od dubna jsme už začali trénovat požární útok, 
abychom byli připraveni na  nadcházející soutěžní 
sezónu. První soutěže, které jsme se  zúčastnili, byl 
Memoriál O. Rubnera a V. Fišera v Heřmanově Huti. Byl 
zakončený tajnou disciplínou, motáním hadic. Vybojovali 
jsme krásné 2. místo v mladší kategorii, 4. místo starších 
a 2. místo dorostu. Na už 23. Memoriál Jana Motyčky 
přijela do  Zbůchu v  sobotu 17.  června družstva sedmi 
hasičských sborů z okolí. Soutěžilo se v požárním útoku 
v kategoriích od nejmenších až po dospělé. Zvítězili jsme 
v kategoriích přípravek, mladších mladých hasičů a také 
v  dorostu. Ani dospělí si ale nevedli špatně: ženy 
skončily na druhém a muži na třetím místě. Na červenec 
připravujeme 3. ročník hasičského soustředění.

Kroužek mladých hasičů má ve  Zbůchu dlouhou 
historii. I přes covidová léta se dokázal udržet a dokonce 
posílit svou členskou základnu. Pokud se  vy, děti či 
mládež nudíte, přijďte mezi nás, rádi vás uvítáme!

Všem přejeme krásné léto a pohodovou dovolenou! 

Text a foto Alena Nezhybová, SDH Zbůch

Požár ve skladové hale (Starý Důl)

Memoriál Jana Motyčky
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Rádi vám představujeme zajímavé lidi z  naší obce. 
Určitě mezi ně patří též výtvarnice Michaela Chvostová.

Vy prý tvoříte nějakou zajímavou technikou…? 
J d e o  e n k a u s t i k u , j e d n o d u š e ř e č e n o 

„kreslení“  elektrickou žehličkou. Výstižnější definicí ale 
je, že se  zažehlují horké vosky na  speciální papír 
s  barevným pigmentem. S  touto technikou jsem začala 
v roce 2011.

Co je hlavním námětem vašich obrazů? 
Nejraději maluji anděly a  květiny; miluji levandule 

a vlčí máky. A proč anděly? Věci mezi nebem a zemí mě 
přitahovaly vždy. V  lednu 2022  se  mi udělalo špatně 
a  druhý den jsem skončila v  nemocnici s  uskřinutou 
břišní kýlou. Kvůli závažným pooperačním komplikacím 
jsem pak byla tři a půl měsíce doma. Ke  konci nemoci 
jsem absolvovala arteterapii u Petry Horákové v Ateliéru 
Plzeň a při rekonvalescenci jsem začala malovat anděly. 
Chápu je jako ochranitelské zdroje energie, klidu 
a smíření. Teď dělám ale i jiné věci – akvarely, pastely… 

Kolik obrazů jste už namalovala? Měla jste je někde 
vystavené? 

Celkem už asi padesát obrazů. Výstavy „Na  vlně 
vosku“ jsem měla v  říjnu a  listopadu 2022 v  Ateliéru 
Plzeň a v únoru a březnu 2023 v nýřanské knihovně.

Kolik váš typický obraz, třeba s andělem, stojí? 
Maluji pro radost a obrazy neprodávám. Někdy tvořím 

„na objednávku“ od přátel, ale jen za cenu materiálu.

Na obrazech pracujete doma nebo v ateliéru? 
Doma. A každý čtvrtek jezdím do Tlučné na výtvarné 

kurzy k malíři Lukáši Haškovi, který vede výtvarný obor 
na  Základní umělecké škole v  Nýřanech. Jsem také 
lektorkou v Ateliéru Plzeň, kde vedu dílničky pro děti.

Co je kromě malování vaším dalším koníčkem? 
Mojí největší zálibou je práce v Domě dětí a mládeže 

v Nýřanech, kde působím už 17 let. Dnes tu vedu téměř 
všechny rukodělné kroužky včetně výtvarného 

a keramického, a to od prvňáčků až po dospělé. Baví mě 
práce s dětmi, ráda jim předávám znalosti a dovednosti.

Co ještě máte ráda? 
Folk (hrávala jsem na  kytaru a  flétnu) a  cestování. 

S  manželem se  rádi plavíme na  velkých námořních 
lodích; už jsme procestovali Středozemí a  Perský záliv 
a  plánujeme Karibik. Já toužím navštívit také 
francouzskou Provence s mými oblíbenými levandulemi.

Petr Holub

Michaela Chvostová maluje nejraději anděly a květiny

Michaela Chvostová (*1972) 

Rodačka z Nýřan, kde absolvovala základní školu a 
obor klavír a pěvecký sbor na Základní umělecké škole. 
Poté vystudovala vychovatelství na Střední 
pedagogické škole ve Stříbře.

Do Zbůchu se vdala v roce 1991. Počátkem 90. let 
pracovala v tehdejším Ústavu sociální péče pro tělesně 
postiženou mládež ve Zbůchu (dnešním CPTS). 

Má syna Martina (31 let) a dceru Veroniku (26), díky 
níž je už také babičkou čtyřleté Julie.Ve Zbůchu žije se 
svou rodinou i její mladší sestra Kateřina Klokanová. 
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Ten čas ale letí. Nedávno jsme ve  školce utěšovali  
děti, které nastoupily, a nyní již připravujeme zápis pro 
další nováčky. Ale vezměme to pěkně popořadě… 

V únoru proběhl ve  školce „Předzápis“. Ve spolupráci 
s  prvostupňovými učitelkami zbůšské základní školy 
jsme pro děti připravili několik různých úkolů 
k  vyzkoušení předškolních dovedností, které potřebují 
mít osvojené při nástupu do  1. třídy. Překvapila nás 
vysoká účast a zájem rodičů, kteří mohli sledovat, jak si 
jejich dítě vede při práci v rámci většího kolektivu. Často 
se  totiž stává, že děti v  domácím prostředí pracují 
a  chovají se  jinak, než když jsou součástí větší skupiny 
svých vrstevníků. Toto zjištění bylo přínosné pro nás 
i  rodiče při společných konzultacích, kdy řešíme 
i doporučení k přešetření školní zralosti. 

Téma „odkladů školní docházky“ je poslední roky 
častým námětem různých internetových i  televizních 
debat. Z  našich letitých zkušeností můžeme říci, že 
se  každý rok vyskytne několik dětí, které nejsou 
na nástup do školy zcela vyzrálé. Důvodů k tomu může 
být mnoho: psychická, fyzická, sociální nebo kognitivní 
nezralost. Většinou jde však o  kombinaci více těchto 
oblastí. Pro malé děti je velmi důležité pocítit úspěch 
a radost ze zvládnutého. Pokud dítě nastoupí do školy, 
k d e t y t o p o c i t y n e b u d e z až í v a t , s  v e l k o u 
pravděpodobností ho to bude provázet většinu školní 
docházky. I  letos jsme, po  dohodě se  zákonnými 
zástupci, doporučili přešetření několika dětem. Velmi nás 
mrzela pomluva, která se poté rozšířila, že po zápise v ZŠ 
byli všichni naši předškoláci posláni na přešetření školní 
zralosti. Od  vedení ZŠ jsme se  naopak dozvěděli, že 
letošní předškoláci byli velmi dobře připraveni a  u 
zápisu mile překvapili paní učitelky.

Aby jejich přestup do  základní školy byl skutečně 
pohodový, čeká je ještě „Předškolní přípravka“, kterou 
pořádá školka ve  spolupráci s učitelkami 1. stupně ZŠ. 
Jde již o  3. ročník a  jsem velice ráda, že můžeme 
zbůšským dětem dopřát tuto zkušenost, neboť 80 procent 
našich předškoláků se stává prvňáčky právě ve zbůšské 
škole. Ve školce nás také navštívili současní prvňáci, kteří 

přišli dětem ukázat, co se  už zvládli naučit. Bylo to 
radostné setkání s bývalými „školkovými prťaty“. 

Naše odcházející ještě čeká „Týden ve  školní 
jídelně“ a  „Rozloučení s  předškoláky“, které je velmi 
emotivní a krásnou společnou akcí. Ale nemyslete si, že 
u  nás se  soustředíme pouze na  předškoláky! Kromě 
běžného výchovně-vzdělávacího procesu jsou celý školní 
rok pro všechny děti připraveny různé akce – divadelní 
představení, maškarní, vzájemná setkávání s  rodiči, 
tematické vycházky, výlety, projektové dny…. Zajímavou 
akcí v  rámci denního programu školky je „Čtení s babi 
Saly“ – je to naše „pohádková babička“ z místního Domu 
s pečovatelskou službou, která k nám pravidelně dochází 
a dětem čte pohádkové knihy, hraje s nimi společenské 
hry, a  dokonce společně zdramatizovali i  pohádku 
„O koblížkovi.“ 1. června jsme si moc užili naši zahradní 
oslavu Dne dětí, která byla plná her a zábavy. 

Výstavba nové budovy je už za dveřmi  
Již několik let je kapacita naší školky pro nově příchozí 

nedostačující. O  tom jsme se  sami přesvědčili při „Dni 
otevřených dveří“, kdy se přišli podívat rodiče s dětmi, 
které by rádi zapsali do naší školky. Plánovaná výstavba 
n o v é b u d o v y m a t e ř s k é š k o l y j e j i ž 
„za  dveřmi“ a  doufáme, že se  podaří zahájit práce 
do konce roku. Protože stavba bude probíhat na současné 
zahradě, při zachování provozu stávající budovy, 
potřebovali jsme získat prostor pro novou zahradu, 
k vybudování zázemí pro školkové děti. Podařilo se, a to 
díky intenzivní a vstřícné spolupráci současného vedení 
obce. Ráda bych zde také poděkovala za  výbornou 
spolupráci pracovníkům obecního hospodářského dvora, 
kteří nám pomáhají s  drobnými i  většími opravami 
a  seka j í t rávu . Děkuj i paním uč i t e lkám MŠ 
za  svědomitou a  intenzivní práci, kterou odváděly po 
celý školní rok. Radost v  dětských očích je pro mě 
důkazem, že ji odvádějí na  výbornou! Přeji vám všem 
krásné léto, plné příjemných zážitků a  odpočinku 
k načerpání nových sil… 

Mgr. et Bc. Kateřina Langmaierová, ředitelka 

Mateřská škola Pohádka Zbůch 

Na přestup do základní školy děti pečlivě připravujeme
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Úvod patří malému ohlédnutí Vlastislava Königa, 
který během svého působení v čele školy odvedl 
spoustu práce a zasloužil se o její značný rozvoj.  

„Při mém nástupu bylo ve 
škole pouze devět tříd, 160 
žáků a  jedno oddělení  
družiny. Žáků postupně 
přibývalo (dnes je jich o sto 
víc) a  druž ina má tř i 
oddělení. Ve  škole působí  
pět asistentek pedagoga. 
Zároveň se  zlepšovaly 
podmínky pro výuku: byl 
obnoven veškerý nábytek, 
zaveden pevný a později 
i bezdrátový internet, začali 

jsme využívat nové venkovní hřiště s  atletickou 
rovinkou, zmodernizována byla školní kuchyně, 
sborovny i kabinet učebních pomůcek. Zrekonstruována 
byla učebna přírodních věd, vybudovali jsme si pěknou 
knihovnu i venkovní pergolu. Disponujeme mnoha ICT 
pomůckami i keramickou pecí. Žáci absolvovali desítky 
projektů financovaných z EU a volný čas mohou trávit 
v  mnoha kroužcích. Stěžejní stavební akce je právě 
dokončována: odvlhčení podsklepených prostor, 
zateplení obvodového pláště celé budovy a nová fasáda, 
systém nuceného větrání ve  tř ídách, výměna 
osvětlovacích těles a plynové kotelny, rozšíření šaten. 

Děkuji všem zaměstnancům, kteří se  se mnou  
týmově podíleli na  vzdělávání a  výchově zbůšských 
dětí, a oběma starostům i místostarostům za pomoc při 
vytváření kvalitních školských podmínek. Nové paní 
ředitelce přeji hodně úspěchů i  radosti v  této 
odpovědné funkci." 

Nová ředitelka nechce nic zásadně změnit  
Paní Šlajsová, s jakými cíli do funkce nastupujete? 
Nemyslím si, že bych chtěla něco zásadně změnit. 

Spíše bych ráda něco přidala, prohloubila. Silněji 
se  zaměříme na výuku angličtiny a  individuální rozvoj 
našich žáků. Ráda bych také školu více otevřela rodičům 
a veřejnosti, aby byla nedílnou součástí komunity. 

Proč jste se o místo ředitelky ucházela? 
Celý svůj profesní život jsem spojila s naší školou, když 

tedy přišla příležitost přihlásit se  do konkurzu 
na ředitelku, neváhala jsem. 

Co vás na práci ve školství baví a těší? 
Vnímám ji jako velmi inspirativní a naplňující. Baví mě 

interakce s  našimi žáky. To, jak můžeme sledovat, jak 
se vyvíjejí. S  celou řadou z nich zůstáváme v kontaktu 
roky po tom, co opustí školu. Myslím, že nejdůležitější je 
vnímat hlavně to pozitivní a na tom stavět.       Petr Holub

Vlastislav König odchází do důchodu, nastupuje nová ředitelka ZŠ 
Dlouholetý ředitel Základní školy Zbůch Mgr. Vlastislav König odchází na zasloužený odpočinek. V čele školy 

ho od 1. srpna nahradí Ing. Mgr. Nikola Šlajsová. 

Ing. Mgr. Nikola Šlajsová 
(*1986 v Horažďovicích)

Př i s tudiu osmile tého gymnázia v  Suš i c i 
navštěvovala dramatický kroužek. Po  maturitě 
vystudovala Pedagogickou fakultu ZČU (obor 
Přírodovědná studia a  navazující studium Učitelství 
2. stupně matematika/zeměpis). 

Již během studia učila matematiku a zeměpis na ZŠ 
Zbůch (od  roku 2008). Jedinou pauzou bylo 3,5 roku 
mateřské dovolené se 
syny Sebastiánem (10) 
a Tadeášem (9), v  jejímž 
p r ů b ě h u z a č a l a 
studovat obor Veřejná 
správa a  regionální 
rozvoj na  ČZU, který 
dokončila po  návratu 
do práce. 

V ZŠ Zbůch byla 
něk o l i k r á t i t ř í d n í 
u č i t e l k o u 
a  k o o r d i n á t o r k o u 
školního vzdělávacího programu. 

Ve  volném čase ráda cestuje; může tak spojit své 
největší koníčky: rodinu, poznávání nových míst, četbu 
a sport.

Mgr. Vlastislav König
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Opět je tu malý přehled zpráv z juniorského plavání.  

N a b i t o u l e t n í 
sezónu zahájil Jan 
Foltýn s juniorskou 
reprezentací  ČR 
m u l t i u t k á n í m 
dvanácti  evropských 
s t á tů v s r b s k é m 
B ě l e h r a d ě , k d e 
vybojoval 3. místo na 
trati 100 m volný 
způsob. Ve 2. kole 
Českého poháru 13. 
května v Pardubicích 
si časem 1:04,79 na 
trati 100 m prsa vyplaval první limit na Evropský 
olympijský festival ve slovinském Mariboru (EYOF). 

O sedm dní později se Jan Foltýn účastnil druhého  
mezinárodního závodu čtyř států v polské Gliwici, kde 
získal tři medaile:  zlatou na 50 m prsa, stříbrnou za 50 m 
volný způsob (23,77 s a splněný druhý limit do 
Mariboru) a bronz za 100 m prsa.  

Letního MČR juniorů v  Liberci se  koncem května 
zúčastnili tři naši akademici: Petr Hajšman, Daniel Beran 
a  Jan Foltýn. Ten získal, jakožto mladší ročník 
z dvojročníku 2007-2008, celkem pět titulů mistra ČR a k 
tomu tři 2. místa. V disciplíně 50 m volný způsob ještě 
vylepšil splněný limit na EYOF časem 23,61 s a získal tím 
jeden z 5  titulů Mistra ČR. Daniel Beran si vedl nejlépe 
na  trati 200  m  volným způsobem, Petr Hajšman si 
vylepšil osobní rekord na 400 m volný způsob.

V polovině června se v Plzni na Slovanech uskutečnilo 
Letní MČR staršího žactva - ročníků 2009 a 2010, kde 
jsme měli zastoupení Alexandrem Beranem a Vojtěchem 
Muchkou. Využili jsme domácího prostředí a nasadili 
čtyři další akademiky do štafet: Karolínu Šmídovcovou, 
Johanku Duchkovou, Marka Šmídovce a Ivana Raděje. 
Nejlépe se dařilo Alexandru Beranovi, který vybojoval 
dvě třetí místa na tratích 50 m a 100 m volným způsobem 
a splnil si limit do Sportovního centra mládeže.

Jan Foltýn a Kateřina Červenková mají své vrcholy ještě 
před sebou; Kateřina nás bude reprezentovat na 
nadcházejícím Mistrovství ČR dospělých v Praze-Podolí 
a Jan Foltýn bude v červenci reprezentovat Česko ve 
slovinském Mariboru na již zmiňovaném EYOF. 

Všem našim plavcům děkujeme za  vynikající 
reprezentaci oddílu i  republiky a  přejeme jim příjemné 
letní prázdniny a chuť do další tvrdé práce v nadcházející 
sezoně.                                                              Václav Čermák

Rychlá pomoc při pohromách  
Mikroregion Radbuza získal dotaci z dotačního titulu 

Integrované akce mikroregionů Plzeňského kraje. Díky 
tomu mohl pořídit soubor vybavení pro rychlou pomoc 
při živelních pohromách: elektrocentrálu, průmyslový 
vysavač, vysokotlaký mycí stroj, ponorné kalové 
čerpadlo a  vysoušeč. Vybavení mohou využít všechny 
členské obce Mikroregionu Radbuza.                             (zš)

Další sportovní úspěchy Plavecké akademie Zbůch

Poslední volná místa na táborech 
O příměstské tábory Mikroregionu Radbuza je 

každoročně velký zájem. V minulých letech jsme získali 
finanční prostředky na jejich realizaci z výzvy MAS 
Radbuza. Protože letos zatím nevíme, zda bude výzva 
vyhlášena, rozhodli jsme se realizovat tábory sami. Na 
prázdniny jsou naplánovány čtyři turnusy příměstského 
tábora se sportovním zaměřením. Opět budeme cestovat 
po území našeho mikroregionu, poznávat zajímavá místa 
i kulturní památky. 

Bez finanční podpory je cena vyšší - 2.800 Kč za 
týdenní turnus. Přihlašování jsme zahájili 1. 3. a během 
několika dnů jsme měli téměř plno – zbývá už jen 
několik posledních volných míst ve druhém  turnusu (24. 
- 28. 7.) a 4. turnusu (7. - 11. 8.).

Další informace a přihlášky najdete zde: 
https://www.mikroregion-radbuza.cz/o-nas/primestske-tabory-2023/         

Zuzana Štychová

J. Foltýn

https://www.mikroregion-radbuza.cz/o-nas/primestske-tabory-2023/
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Významné výročí oslavíme 2. září  
Přijďte s  námi oslavit výročí 770  let od  první 

písemné zmínky o  Zbůchu! Srdečně vás zveme 
na  letní festival na  louce za  hasičskou zbrojnicí 
a na náměstí. 

Zahrají a zazpívají: Nýřaňanka, Michal Tučný 
revival, X-Cover, ABBA Stars, Lucie revival, DISCO 
– DJ Motyka. 

Doprovodný program pro děti, mažoretky, 
otevřená kaple Panny Marie, Hornické muzeum 
a štola, večerní překvapení (show). 

Prodej upomínkových předmětů, slavnostní křest 
nové knihy "Zbůch v  proměnách času". 
Občerstvení zajištěno. Změna programu vyhrazena.

ZBŮŠSKÝ ZPRAVODAJ vydává 2x ročně Obec Zbůch v počtu 1100 ks. Kontaktní adresa: 
Obecní úřad Zbůch, Náměstí 205, 330 22 Zbůch, tel. 377 936 636. Odpovědný redaktor: 
Petr Holub, holub@zbuch.cz. Registrační číslo: MK ČR E 14120. Příspěvky jsou 
bezplatné, honoráře se nevyplácejí. Textové korektury vyhrazeny. Příspěvky do dalšího 
čísla lze zasílat do 17. 11. 2023.
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